
 
 

Besvarelse af spørgsmål nr. 143 (Alm. del), som Folke-
tingets Sundhedsudvalg har stillet til indenrigs- og 
sundhedsministeren den 28. november 2006 
 

Spørgsmål 143: 
"Hvad er der sket efter der blev lavet et benchmark om strålekanoner mel-
lem Århus, Københavns Amt og et hollandsk sygehus?" 
 
Svar: 
Det antages, at der hentydes til en benchmark, der forelå i september 
2004, der sammenlignede to danske strålecentre med et strålecenter på 
det hollandske sygehus NKI-AVL, og som bl.a. er beskrevet i Kræftplan II. 
 
Analysen gav anledning til en diskussion om, hvorvidt produktiviteten på de 
danske strålecentre er tilstrækkelig høj, idet produktiviteten på NKI-AVL var 
højere end på de to danske strålecentre. En nærmere gennemgang af tal-
materialet fra NKI-AVL har dog vist, at forskellen i produktiviteten ikke er så 
stor som først antaget.  
 
Alligevel kunne der identificere et forbedringspotentiale på de danske sy-
gehuse. Ikke mindst på denne baggrund blev der på finansloven for 2005 
afsat 100 mio. kr. og på finansloven for 2006 yderligere 50 mio. kr. til en 
effektivitetspulje, hvorfra amterne kan søge om midler til at øge effektivite-
ten i kræftbehandlingen, herunder i stråleterapien. Dertil kommer, at der på 
finanslovene for 2005 og 2006 og i aftalen om finansloven for 2007 er skabt 
ekstraordinær finansiering til massive investeringer i scannere og stråleka-
noner. 
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